Touchpoint service design in global context

触点

服务设计的全球语境

王国胜 主编 [键] Birgit Mager 荣誉主编

Touchpoint service design in global context

触点

服务设计的全球语境

王国胜 主编 [德] Birgit Mager 荣誉主编

图书在版编目(CIP)数据

触点:服务设计的全球语境 / 王国胜主编. — 北京:人民邮电出版社,2016.12 ISBN 978-7-115-44173-7

I. ①触··· Ⅱ. ①王··· Ⅲ. ①服务业一产品设计一文 集 Ⅳ. ①F719-53

中国版本图书馆CIP数据核字(2016)第277146号

主 编 王国胜

策划编辑. 徐端端

责任编辑 胡萍丽

执行编辑 陈 晨

责任印制 方 航

书籍设计 徐端端 九穗禾设计工作室

人民邮电出版社出版发行

北京市丰台区成寿寺路 11号

邮编 100164

电子邮件 315@ptpress.com.cn

网址 http://www.ptpress.com.cn

北京顺诚彩色印刷有限公司印刷

开本: 889×1194 1/16

印张: 24

2016年12月第1版

字数:580 千字

2016年12月北京第1次印刷

定价: 198.00元

读者服务热线: (010)81055426 印装质量热线: (010)81055316 反盗版热线: (010)81055315

主编:王国胜

学术顾问委员会(按姓名字母排序)

比伊特·美格 国际服务设计联盟 主席,德国 蔡军 清华大学美术学院 设计管理研究所 所长 陈江 广州美术学院 工业设计学院 院长 陈冬亮 中国设计红星奖 执行主席 方晓风 清华大学美术学院《装饰》杂志 主编 何人可 湖南大学设计艺术学院 院长 何晓佑 南京艺术学院 副院长 杰西·格里姆斯 SDN《触点》杂志主编,爱尔兰 拉弗兰斯·勒夫利 livework 联合创始人, 瑞典 柳冠中 清华大学美术学院 责任教授 刘宁 中国工业设计协会会长 娄永琪 同济大学设计创意学院 院长 鲁晓波 清华大学美术学院 院长 尼克·德莱昂 RCA,英国 保罗·瑟斯顿 PDR(服务设计项目) 领军人,英国 理查德·布坎南 凯斯西储大学 教授,美国 宋慰祖 民盟北京市委副组委 图利·马特尔马基 阿尔托大学,芬兰 乔治·索塔马 赫尔辛基艺术设计大学 主席 & 名誉教授, 芬兰 表岳 零点集团 董事长

编辑委员会(按姓名字母排序)

陈嘉嘉 南京艺术学院 楚东晓 武汉大学 丁熊 广州美术学院 樊星 英国杜伦大学 付洪博 聊城东昌府区郑家联合校 付恋群 清华大学 高博 同济大学 巩森森 江南大学 郭玉真 聊城大学 胡萍丽 中国工信出版集团 季铁 湖南大学 蒋鑫辰 四川美术学院 李伟平 北京大学 梁培培 韩国国民大学 蔺雷 中国社会科学院 刘新 清华大学 刘洋 沈阳航空大学 任建军 郑州轻工学院

苏芸 中山大学

孙远波 北京理工大学 文开琪 清华大学出版社 王国胜 清华大学 王峥 河南工业大学 王竹青 韩国梨花女子大学 王卓然 上海师范大学 魏静思 韩国清州大学 张耘菲 利物浦大学 张至 湖南大学 张盈盈 北京科技大学 章哲 美的集团 郑子云 北京工商大学

Editor-in-Chief: Wang Guosheng

Academic Advisory Board

Birgit Mager President SDN, German

Cai Jun Director, Institute of design and management, Academy of Fine Arts, Tsinghua University

Chen Jiang Dean, School of industrial design, Guangzhou Acmdemy of Fine Arts

Chen Dongliang Executive Chairman, Red Star Award Star Award

Fang Xiaofeng editor in chief,"decoration" magazine, Academy of Fine Arts, Tsinghua University

He Renke Dean, School of design and art, Hunan Universit

He Xiaoyou Vice president, Nanjing Arts Institute

Jesse Grimes Chief Editor Touch-point SDN, Ireland

Lavrans Lovlie Founding partner livework, Sweden

Liu Guanzhong Professor, Academy of Fine Arts, Tsinghua University

Liu Ning President China Industrial Design Association

Lou Yongqi Dean, School of design, Tongji University

Lu Xiaobo Dean Academy of Fine Arts, Tsinghua University

Nick de Leon RCA,UK

Paul Thurston Head of service design PDR, UK

Richard Buchanan Professor Case Western Reserve University, USA

Song Weizu Vice - Chairman, The Beijing municipal Party committee

Tuuli Mattelmäki Aalto University, Finland

Yrjö Sotamaa President and Professor emeritus University of art & design Helsinki, Finland

Yuan Yue Chairman, Horizon Research Consultancy Group

Editorial Board

Chen Jiajia Nanjing University of the Art

Chu Dongxiao Wuhan University

Ding Xiong Guangzhou Academy of Fine Arts

Fan Xing Durham University

Fu Hongbo The United School of Zhengjia

Fu Liangun Tsinghua University

Gao Bo Tongji University

Gong Sensen Jiangnan University

Guo Yuzhen Liaocheng University

Hu Pingli China Publishing Group

Ji Tie Hunan University

Jiang Xinchen Sichuan Fine Arts Institute

Li Weiping Peking University

Liang Peipei Kookmin University

Lin Lei Chinese Academy of Social Sciences, CASS

Liu Xin Tsinghua University

Liu Yang Shenyang Aerospace University

Ren Jianjun Zhengzhou University of Light Industry

Su Yun Sun Yat-sen University

Sun Yuanbo Beijing Institute of Technology

Wen Kaiqi Tsinghua University Press

Wang Guosheng Tsinghua University

Wang Zheng Henan University of Technology

Wang Zhuqing Ewha Womans University

Wang Zhuoran Shanghai Normal University

Wei Jingsi Cheongju University

Zhang Yunfei The University of Liverpool

Zhang Jun Hunan University

Zhang Yingying University of Science and Technology Beijng

Zhang Zhe Midea

Zheng Ziyun Beijing Technology and Business University

简介

《触点·服务设计的全球语境》由国际服务设计联盟(北京)(SDN Beijing)组织编辑, SDN Beijing 主席王国胜担任主编,SDN 主席 Mager Brigit、《Touchpoint》主编 Jesse Grimes 参与共同编辑。受中国工业设计协会邀约,本书于 2016 年 12 月杭州举办的世界设计大会(WIDC)上发布。

本书收录了 27 篇服务设计领域的中外论文,其中包含从《Touchpoint》中精选的 20 篇 顶尖文章,《Touchpoint》是国际服务设计联盟 SDN (Service Design Network) 主办的国际权威学术刊物,该刊创办于 2009 年,是全球第一个服务设计期刊。

Introduction

Touchpoint – Service Design in Global Context is organized and edited by international Service Design Network (SDN Beijing), with Guosheng Wang as the chief editor. SDN president Mager Brigit and the chief editor of Touchpoint will serve as the co-editors. This special issue will be released at the WIDC (World Industrial Design Conference) which is to be held in Hangzhou in December, 2016. The releasing of this publication is invited by China Industrial Design Association.

27 articles in service design sector from home and abroad included in the special issue, among which 20 profound articles are selected from Touchpoint. Launched by Service Design Network (SDN) in 2009, Touchpoint is the world's first ever service design journal.

二百多年前,源于英国的工业革命带来了制造技术的持续进步。接着,美国的商业化、大批量生产促进了企业管理的发展,成为推动全球生产力和经济发展的引擎,包豪斯成为了"现代"设计思想的代表。20世纪后期,以计算机和网络技术为代表的新技术在美国兴起,以知识创新和产业服务化转型为特征的新经济对"当代"设计的概念产生了重大影响。在全球经济发展的过程中,社会化创新很大程度促进了设计文化的繁荣。以知识加工替代物品加工、以服务替代制造的新的产业主流范式越来越清晰,加速了网络化社会的形成。随之,设计将产生范式性转变。

随着信息技术的发展和信息交互设计的崛起,体验经济和体验设计取得了快速的发展。当代设计强调,用户目标就是企业和组织的目标。为此,美国商学院流行着这样一句话——Design is business(设计即生意),这阐明了设计与创新在当代商业和社会中的地位。利益(Benefit)、体验(Experience)、效率(Efficiency),三者构成了描述设计目标的三个重要指标,值此服务设计的概念随之浮现。

服务设计体现出强烈的过程体验特征,使得很多人将体验设计和交互设计理解为服务设计,对服务设计认识得不全面。服务设计很难用一句话描述清楚,它是一个整合的系统,是一种模式(即服务模式 Service model),服务设计师常常从以下几个方面来描述服务系统:服务的价值网络(Stakeholders Value System)、用户的体验路径(Customer Experience Journey)、服务系统和模式(Service System Map)、服务蓝图(Service Blueprint)、服务触点(Service touch—points)。服务模式的实现需要靠有效的组织来实现,具体体现为组织的商业模式(Business Model),基于服务模式的商业模式是服务战略实施的路径。因此,服务设计是从服务模式创新到商业模式创新的必经之路。

服务的价值是由企业或组织与用户的共创行为实现的。这样,我们就可以将服务设计理解为设计一个组织的功能。所以,设计一个服务就不可避免地需要深入触及服务提供的主体(组织和企业)。如果把组织和企业理解为一个具有特定"功能"的产品,同样符合"形式服从功能"的经典设计原则。换言之,就是"组织服从服务"。现在,我们就不难理解"Design is Business(设计即商业)"这句话的含义了。因此,组织创新(Organizational innovation)和商业设计(Business Design)自然就成了今天全世界管理理论与实践探讨的热点话题。因为服务模式与商业模式构成了企业战略,二者即目标与手段的关系;为了达成完整的企业战略规划,设计知识与管理知识的交叉成为了必然。

服务设计是基于新技术和新经济环境下的设计探索与发展。中国 2015 年服务经济的比重超过了GDP 规模的 50%,中国的设计变革正在拉开序幕。值此全球服务设计方兴未艾之际,《触点》应运而生,本书收录了 SDN 近十年来,全球范围内的服务设计理论与实践的论文和案例,内容涵盖服务设计在商业和公共服务等领域的设计思维、方法及案例,以期为关注服务设计与创新的读者提供一个认识服务设计的国际视野。

王国胜 于清华大学美术学院 2016.11.2

Preface

More than two hundred years ago, the Industrial Revolution which started in Great Britain brought about continuous progress in the manufacturing technology. The commercialization and mass production in America promoted the development of corporate management, which became the driving force to push forward the global development of productivity and economy. Bauhaus became the representative of the "modern" design idea. In the late 1900s, the new technologies, represented by computers and the Internet technology, started to rise in America. The new economy featuring in knowledge innovation and industrial service transformation had a significant impact on modern design. In the process of global economic development, the innovation of socialization greatly promoted the prosperity of design culture. The new industrial mainstream paradigm of item processing replaced by knowledge and manufacturing replaced by service has become clearer, which accelerated the formation of network society. The design would have a paradigm shift following the mainstream.

With the development of IT and the emergence of information interactive design, the experience economy and design made a rapid development. The modern design highlighted that customers' goals are the goals of enterprises and organizations. For this, there is this "Design is business" which is popular among American business schools, which clearly embodied the position of design and innovation in modern business and society. Benefit, Experience and Efficiency jointly constituted the three major indicators that are used to describe the design objectives, which formed the concept of service design.

Service design embodies a strong sense of process experience, which makes many people view experience design and interactive design as service design. This is an incomplete understanding of service design. It is quite difficult to clearly describe service design with one sentence. It is an integrated system or we could say it a model (i.e. Service model). Service designers usually describe service system with the following terms: Stakeholders Value System, Customer Experience Journey, Service System Map, Service Blueprint, Service touch-points. The realization of service model requires an effective organization, which specifically embodied as the Business Model of organization. The business model is based on the service model which is the way to implement service strategy. Therefore, service design is the only and necessary way from service model innovation to business model innovation.

The value of service is realized by the joint creation of the enterprise or the organization and the customer. As a result, we could understand service design as designing an organizational function. Therefore, it is inevitable to design a service with in-depth service principles provided by a subject (an organization or an enterprise). If we take an organization and an enterprise as products with specific "functions", we can consider such understanding as conformed to the classic designing principle of "form follows function". In another word, it is "organization follows service". It is not difficult to understand the connotation of "Design is Business". Therefore, Organization innovation and Business design naturally becomes today's hot topics concerning the discussion on global management theories and practice. Service model and business model constitute the corporate strategy. We can also say that the two elements form the relationship of target and means. In order to accomplish a complete corporate strategic planning, strategic plan, the interdisciplinary work of design and management knowledge is necessary.

Service design is the exploration and development in design field that is based on new technology and new economy. China's service economy in 2015 surpassed 50% of GDP scale, demonstrating that China's design revolution is unveiling. On the occasion of the flourishing of global service design, the Chinese Edition of Touchpoint comes out at the appropriate time. This book includes articles and case studies of the service design theories and practices in the world for the past 10 years of SDN, covering the designing ideas, methods and cases of service design in the domains of business and public services in order to provide readers who are concerned about service design and innovation an international version on service design knowledge.

Wang Guosheng In Academy of Arts & Design, Tsinghua University 2016-11-2 尽管服务设计还是一个相对年轻的学科,它已然在世界范围内掀起了滔天巨浪。服务设计相关实践大致缘起于15年前的英国和西欧。而在过去的5年里,它在美国、澳大利亚和巴西等地获得了广泛认可。中国无疑是其下一个令人兴奋的待垦地。2016年5月,在王国胜教授的邀请下,我有幸参与了在深圳举办的全球服务设计创新论坛(Global Service Design Innovation forum),并欣喜地感受到了设计师、商业人士对服务设计的热切关注。此外,在中国,服务设计已如工业设计这些成熟学科一样被认可。这是一个积极的信号。随着中国经济向服务主导型转变,服务设计已准备好不仅在推动企业发展,同时还要在提升医疗、政府和公共部门的服务水平方面发挥它的积极作用。

本书中的部分文章摘自"Touchpoint","Touchpoint"由 SDN (Service Design Network,国际服务设计联盟)出版,是一本服务设计领域的国际专业刊物,创刊至今已有八年。SDN 创建于2004年,是一个致力于在全球推广和支持服务设计的国际性组织。如果这本书能够说服你去接受服务设计的价值——我希望它可以——我会鼓励你更深入地了解这个领域。目前在北京、上海和台湾都活跃着 SDN 的分部,通过各种社交媒体渠道、内容丰富的网站平台、全球性和地方性的会议组织、案例研究和年度服务设计奖,SDN 给予全球的服务设计团体以更多支持。

谨此为序, 预祝服务设计的中国之路越走越宽广。

杰西·格里姆斯
Touchpoint 主编
国际服务设计联盟管理董事会

Preface

While still a relatively young discipline, service design is making waves all around the world. Its practice began in the UK and Western Europe around fifteen years ago. In the last five years, it has earned widespread recognition in the USA, Australia and Brazil. China is certainly its next exciting frontier. In May 2016, at the invitation of Prof. Wang, I was welcomed to speak at the Global Service Design Innovation forum in Shenzhen. The interest in service design by both designers and businesspeople was excellent to see. In addition, the recognition that service design is earning in China amongst well-established disciplines such as industrial design must be a positive sign. As the Chinese economy transitions into a service-led economy, service design stands ready to improve not only businesses, but healthcare, government and the public sector.

A selection of articles in this publication come from Touchpoint, the journal of service design. Touchpoint is already in its eighth year of publication, and is produced by the Service Design Network (SDN). The SDN was established in 2004, and is a global organization dedicated to supporting service design. If this publication convinces you of the value of service design - and I hope it does! - I would encourage you to learn more about the field. Local groups of service designers affiliated with the SDN ("Chapters") exist in Beijing, Shanghai and Taiwan. The SDN supports the global community through active social media channels, a content-rich website, global and local conferences, a case studies archive and an annual Service Design Award. Here's to the continued growth and success of service design in China!

Jesse Grimes Touchpoint Editor-in-Chief Management Board, Service Design Network

目录

21	从股东价值到共享价值 服务设计的价值
31	从服务模式到商业模式
45	服务设计的评估基准
63	目标导向研究是服务设计成功的关键
81	为什么只有客户体验还不够 硅谷需要服务设计
93	让自我变得有用
109	从产品到服务 如何通过服务设计促进威尔士先进制造业的经济增长
121	服务设计宣言
129	在复杂的 B2B 服务项目中的设计与行为
143	服务设计投资获取收益的良方
155	医创新医疗保健行业——一个抗拒"改变"的环境
169	一路 向前 战略性服务设计成功实施的关键因素
181	旅游业与服务设计思维 谁人师从何处

Contents

25	From Shareholder Value to Shared Values The value of service design
37	From Service Model to Business Model
53	Service Design The Bottom Line
71	Purpose-Driven Research as Key to Successful Service Design
87	Why Customer Experience Isn't Enough Silicon Valley Needs Service Design
101	Make Yourself Useful
115	From Products to Services How Service Design Is Being Used to Support Economic Growth Within the Advanced Manufacturing Sector in Wales
125	My Service Design Manifesto
135	Design and behaviour in complex B2B service engagements
149	Delivering Return on Service Design Investments
161	Innovating in Health Care –an Environment Adverse to Change
175	Going all the Way Key factors for successful implementation of strategic service design
185	Tourism and Service Design Thinking Who Learns from Whom?

189	博物馆与人文环境中的服务设计
197	推动组织变革的三个理念 组织变革如何促进服务设计变革
209	北京市人才档案公共管理中心服务提升 ——服务设计在中国公共服务领域的应用
221	镜中奇遇 Adaptive Path 在 Capital One(第一资本公司) 内的发展
233	用服务设计构筑互联网公益新模式
257	服务设计, 商业改革的推动力
269	设计创新语境中的服务设计研究
291	服务设计、敏捷设计和精益创业 一场关于汇集不同学科的讨论
305	从表演艺术的视角审视服务设计
317	可持续设计理念在公共服务系统设计中的应用研究 一以"集装箱与城市生活"项目为例
335	可行性: 平衡社区体验与政府策略
345	生活于服务的世界 服务如何知晓你的意图
353	论中国设计服务型制造业的发展问题
367	2015至2020年服务设计政策的发展趋势

193	Service Design in Museums & Cultural Environments
203	"The Three Ideas Driving Organisational Change How changes in organisations mean changes for service design"
215	"Improving the Beijing Talent Archives Center Applying Service Design in the Chinese Public Sector"
227	"Through the Looking Glass Adaptive Path moves in-house at Capital One"
243	Adopting Service Design to Construct the New Model of Internet Charity
263	Service Design as Business Change Agent
279	Research of Service Design in Design Innovation Context
297	"Service Design, Agile and Lean Startup A discussion about bringing together different disciplines"
311	A Performing Arts Perspective On Service Design
325	"Application Research of the Concept of Sustainable Design in Public Service System Design: Taking the Project about "Container and Urban Life" as an Example"
339	Viable: Balancing Community Experience and Government Strategy
349	"Living Service Worlds How will services know what you intend?"
359	"Discussing on Development of Design Service-orientated Manufacturing in China"
375	"Service Design Policy Trends 2015-2020 Design-driven innovation at European, national and regional levels"